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O efektima zavr{ene
reorganizacije, zapo~etom
remontu pet aviona MiG 29 u
Rusiji, sada{wem naletu vojnih
pilota, planiranom bojnom
ga|awu na{ih raketa{a u
Bugarskoj, modernizaciji
radarskih sistema, gorivu,
platama i kupovini novih
vi{enamenskih aviona
razgovarali smo, neposredno
pred praznik avijati~ara, sa
prvim ~ovekom ovog elitnog
vida na{ih oru`anih snaga 
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re godinu dana, u razgovoru za „Odbranu” sa komandantom
Vazduhoplovstva i PVO (ViPVO) general-majorom Draganom
Katani}em, nagovestili smo mnoge promene koje }e se, u ovom
me|uvremenu, stvarno i dogoditi. Zato, na po~etku ovog razgo-
vora, pred sam Dan avijati~ara, prvog me|u wima pitamo ka-
ko je protekla reorganizacija tog, kao i svuda u svetu, elitnog

vida oru`anih snaga i koliko je to bio, zapravo, ne samo ozbiqan
ve} i obiman posao? Drugim re~ima, pitamo sagovornika kako da-
nas izgleda presek reorganizovanog ViPVO?

– Pre godinu dana mi smo prakti~no po~eli sa reformom na-
{eg vazduhoplovstva i PVO i sve predvi|ene organizacijsko-mo-
bilizacijske promene u na{em vidu zavr{ili smo ovoga juna. Ali,
da ka`em najpre {ta su te promene obuhvatile. Devetnaest jedini-
ca, koje su ranije bile pot~iwene ovoj komandi, u proteklom peri-
odu smo reorganizovali, u funkcionalnom smislu objedinili i ta-
ko dobili na efikasnosti u komandovawu. U toku novembra pro{le
godine formirali smo 204. avijacijsku bazu u Batajnici i to je bi-
la prva reorganizovana jedinica u vidu. Zatim smo, krajem aprila
ove godine, preformirali sve raketne jedinice PVO; tri raketna
puka sistema „kub” i biv{u raketnu brigadu sa „nevama” objedini-
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odustala od posla remonta aviona An 26 jer nije mogla da
sprovede ugovorene stavke. Tako smo i tu izgubili oko pet me-
seci. Zato }e se sada, najverovatnije, i za remont aviona An
26 i}i na direktno ugovarawe sa nekom od firmi koje se nepo-
sredno bave tom vrstom posla. 

Koliko }e se aviona MiG 29 remontovati: ~etiri ili pet?
– Sve aktivnosti govore da }e se, ipak, u Rusiji, na kraju,

remontovati ukupno pet na{ih migova. Imamo uveravawa iz
Vlade i Ministarstva finansija da }e se izna}i dodatna sred-
stva i za taj peti avion. Osnovni razlog za{to je do{lo do di-
leme koliko }e se tih aviona ukupno remontovati tamo sadr-
`an je u odluci Ministarstva finansija da se i za wihov re-
mont obavezno plati PDV, tako da je ispalo da se od predvi|e-
nih 30 miliona evra mogu remontovati samo ~etiri aviona i
plati porez. Sada je re~eno da }e se novac obezbediti za svih
pet aviona, a da }e se sredstva za PDV naknadno obezbediti...

Dr`ava davala, dr`ava uzimala?.... 
– Ba{ tako. Ali, {ta je tu je… Takav je zakon. Prvobitno,

nije bilo re~i da }e se platiti PDV za remont letelica, pa je
tada taj novac bio dovoqan za svih pet aviona. Me|utim, ka-
snije je insistirano na pla}awu PDV-a i mi tu nismo mogli ni-

{ta. Kada se uzme u obzir 18 posto poreza na 30 miliona
evra, to ta~no ispada onoliko novca koliko je potrebno za re-
mont jednog aviona. No, re{i}e se i taj problem…

[ta je sa Vazduhoplovnim zavodom „Momom Stanojlovi-
}em”? Ho}e li na{i stru~waci mo}i da remontuju bar he-
likoptere?
– Za remont helikoptera Mi 17 i Mi 24 MO jo{ nije uspe-

lo da na|e kompaniju, izvo|a~a radova, koji bi to mogao da
uradi, a u skladu sa zakonskim procedurama koje se zahteva-
ju… Mi se nadamo da }e se i to uskoro re{iti. A {to se ti~e
helikoptera Mi 8 nadle`ni upravo rade na osposobqavawu
proizvodnih linija za remont tih helikoptera u „Momi”. Jer,
za to je potrebno 30–40 miliona dinara, ali i vreme je da se
ti pogoni dovedu u funkcionalno stawe. Dakle, preovladao je
stav u MO da se ti helikopteri remontuju kod nas jer za to ima
znawa i mogu}nosti, pa i ako se bude ne{to i kasnilo, boqe je
da se to uradi kod ku}e nego u inostranstvu. Va`no je napome-
nuti i da se proteklih meseci upravo re{avalo i statusno pi-
tawe i sudbina „Mome”, ali i drugih zavoda, tako da je i ta ~i-

9

li smo i reorganizovali u jednu jedinicu pod nazivom 250. raketna
brigada PVO. Sledilo je formirawe 98. avijacijske baze u
La|evcima i, u me|uvremenu, preformirawe biv{e brigade u
126. centar VOJIN, 333. in`iwerijskog bataqona i 210. ba-
taqona veze. Krajem pro{le godine preformirali smo i Ko-
mandu vazduhoplovstva, sa komandom stana i pri{tapskim je-
dinicama. Moram da istaknem da je formirawe dve pomenute
avijacijske baze i raketne brigade bio veoma obiman posao.
Za{to? Zato {to smo `eleli da postoje}e jedinice bitnije ra-
cionalizujemo i podignemo stepen efikasnosti komandovawa,
odnosno da na jednom aerodromu svim jedinicama komanduje je-
dan komandant. To smo sada u praksi i uradili. Sve u svemu,
bio je to, zaista, veliki posao.

Kakvi su, po Vama, prvi rezultati te reorganizacije?
– Prve analize i rezultati pokazuju pozitivne efekte, ma-

da ima i odre|enih, uglavnom mawih, problema i propusta u
formaciji koje }emo u narednom periodu otkloniti. Zna~i, sa-
da nam predstoji da samo „prepakujemo” odre|ena re{ewa, a
radi {to uspe{nijeg komandovawa i funkcionisawa celog si-
stema.

Uglavnom, reorganizacija je ura|ena prema zapadnim
standardima…
– Da. Ali, nisu sve vazduhoplovne jedinice na Zapadu tako

ure|ene jer ne postoji univerzalni model organizovawa. Reci-
mo, u zemqama Natoa to je uglavnom tako ura|eno. Ipak, mi te-
`imo da tu organizaciju uskladimo sa na{im specifi~nosti-
ma, na{im uslovima `ivota i rada, sa kapacitetima, osposo-
bqeno{}u i posebnim uslovima infrastrukture kojom raspo-
la`emo. Me|utim, prvi rezultati su veoma pozitivni i, po sve-
mu sude}i, obavili smo dobar posao. Odluka da se u|e u reor-
ganizaciju je, dakle, bila ispravna i to nas ohrabruje.

Neminovno pitawe u ovakvom razgovoru je i remont na-
{ih letelica. Dokle se stiglo u tom poslu?

– Prvog septembra pro{le godine na Batajnici je zvani~-
no objavqeno da je iz Nacionalnog investicionog plana izdvo-
jeno 30 miliona evra za remont na{ih pet aviona MiG 29, dva
helikoptera Mi 17, dva Mi 24, tri Mi 8 i za jedan transport-
ni avion An 26. Ministarstvo odbrane je potom raspisalo ten-
der za remont letelica, pre svega migova. Na`alost, prvi ten-
der nije uspeo, i zbog toga je izgubqeno oko tri meseca… Na-
kon toga je odobreno da se krene u proces ugovarawa direktno
sa izvo|a~em radova, u ovom slu~aju sa kompanijom RSK MiG iz
Rusije. I 24. decembra, na Dan ViPVO, u ve~erwim satima, u
Vladi je potpisan ugovor za remont migova. Ali, zbog privre-
menog finansirawa, zbog neusvojenog buxeta Srbije, po~etkom
ove godine, novac iz NIP-a nije upla}en tako da, iz tih razlo-
ga, nije odmah ni do{lo do po~etka remonta aviona. Po{to je
formirana Vlada i usvojen buxet Republike, sredinom juna na-
{i avioni MiG 29 upu}eni su u Rusiju na remont. Upla}en je
predvi|eni avans pa su avionski motori i svi potrebni agre-
gati i oprema prevezeni u Rusiju na remont koji je tamo ve} po-
~eo. U avgustu }e stru~waci iz Rusije do}i na Batajnicu gde }e
zajedno sa na{ima u VZ „Moma Stanojlovi}” obaviti deo re-
monta koji je predvi|en da se uradi kod nas, tako da o~ekujemo
da }e prva dva aviona MiG 29 poleteti nad Srbijom sredinom
decembra, najkasnije do nove godine. Od ta dva aviona jedan
}e sigurno biti dvosed, koji nam je neophodan da bismo nasta-
vili leta~ku obuku na tom tipu aviona i da bismo uveli na{e
mla|e pilote u trena`u.

To je odli~na vest, uprkos na{em poslovi~nom ka{wewu?
– Da, mada to ka{wewe nije zavisilo od nas u Vojsci… A

{to se ti~e drugog dela na{e avijacije predvi|enog za remont,
i tu je bio raspisan tender na kojem je pobedila „Jugohemija”.
Ali, ta firma je pre nekih mesec i po dana raskinula ugovor i

NOVI VI[ENAMENSKI AVIONI

Ve} neko vreme mi radimo takti~ku studiju o nabavci sa-
vremenog vi{enamenskog aviona za potrebe na{eg ViPVO. Ta
studija bi trebalo da bude zavr{ena sredinom septembra i
ona }e i}i na razmatrawe na Glavni vojnotehni~ki savet. Uko-
liko opravdamo i ubedimo Savet da nam je to potrebno, studi-
ja }e i}i daqe na razmatrawe i pokretawe procedura za na-
bavku novih vi{enamenskih aviona. Smatramo da je taj iskorak
neophodan i mi }emo odraditi sve ono {to je potrebno kako
bismo dr`avnom i vojnom rukovodstvu ukazali na neophodnost
te nabavke. Jer, kao {to je poznato, gotovo sve dr`ave u na{em
okru`ewu krenule su tim putem i mislimo da ne bi trebalo da
u tom pogledu zaostajemo. Naravno, re~ je o obimnom poslu i o
velikoj investiciji za svaku dr`avu. Jer, samo jedan savremeni
vi{enamenski avion, bez obzira na wegovo poreklo, ko{ta
najmawe od 35 do 45 miliona evra, tako da bi za tu nabavku, u
zavisnosti od mogu}nosti dr`ave, trebalo u narednom periodu
izdvojiti do milijardu evra. Naravno, niko to vi{e ne pla}a
gotovinom. Postoje brojne mogu}nosti, od lizinga do robno-
privredne razmene, me|udr`avnih ugovora, reinvestirawa u
infrastrukturu na{e zemqe itd. 



wenica, na neki na~in, prolongirala pitawe kona~nog remon-
ta na{ih helikoptera.

Kakva je danas situacija sa mlaznim gorivom? Lete li pi-
loti dovoqno?

– Od maja pro{le godine, posle du`eg vremena, usposta-
vqen je kontinuitet u nabavci mlaznog goriva za leta~ku obuku.
Svakako, goriva nije bilo u dovoqnoj meri ni u pomenutom pe-
riodu, ali su i te koli~ine doprinele da se leta~ka obuka
sprovode mnogo boqe nego ranije. Pro{lu godinu smo, recimo,
zavr{ili sa oko 15 sati naleta po pilotu, a {to je u odnosu
na 2005, kada je na{ pilot prose~no leteo samo {est sati, ve-
liki napredak. Va`no je re}i
i da smo kona~no krenuli uz-
laznom linijom i da nam pi-
loti sada lete u kontinuite-
tu. Jer, svaki prekid u trena-
`u se odmah oseti i to nije
dobro. Ve}a koli~ina goriva
i pove}an broj sati naleta
pilota rezultovali su i ne-
davnim ga|awem i raketira-
wem zemaqskih ciqeva na po-
ligonu ^enta. Bilo je to prvo,
posle tri-~etiri godine, ta-
kvo bojno ga|awe na{e avija-
cije, ali i weno zajedni~ko
zdru`eno takti~ko uve`bavawe sa na{im raketnim jedinicama
PVO i sastavima VOJIN. Moram da napomenem da se ova ve`ba
sva tri roda veoma povoqno odrazila na moral na{eg qudstva.
Bili su zadovoqni i na{i piloti, ali i raketa{i i vojinovci ko-
ji su, posle duge pauze, kona~no dobili priliku da prakti~no pra-
te avione u naletu i neposredno uve`bavaju svoje sastave. Ukrat-
ko re~eno, ve`ba na poligonu ^enta vratila je duh letewa na na-
{im stajankama i to je ono {to je dobro, {to ohrabruje. Trudi}e-
mo se da sli~nu ve`bu ponovimo sredinom septembara kako bi-
smo jo{ vi{e uve`bali na{e sastave `eqne akcije i prakti~nog
rada. Zato verujem da }emo, zbog boqeg snabdevawa gorivom, ovu
godinu zavr{iti sa najmawe 20 sati naleta po pilotu, uprkos i
daqe izra`enim brojnim problemima sa tehnikom i rezervnim
delovima za vazduhoplove. 

Raketa{i se `ale da godinama nisu imali pravo bojno ga-
|awe iz svojih raketnih sistema. Nedavno smo ~uli pri~u
da }e se, ipak, tim poslom i}i u Bugarsku. Jesu li to samo
glasine?

– Nisu glasine. Krajem pro{le i po~etkom ove godine pokrenu-
te su odre|ene aktivnosti kako bi na{e raketne jedinice {to pre
imale prava bojna ga|awa. Me|utim, po odvajawu Crne Gore iz dr-
`avne zajednice mi smo ostali bez poligona za takva ga|awa. U raz-
govorima i prilikom na{ih poseta bugarskoj armiji uverili smo se
da Bugari imaju izuzetno kvalitetan poligon za takva ga|awa na Cr-
nom moru. Oni tamo svake godine provode bojna ga|awa raketnih
jedinica, ukqu~uju}i i ga|awa lova~ke avijacije. Dakle, ti razgovo-
ri traju; dobili smo wihovu na~elnu saglasnost. Ali, ta procedura
kona~nog odobravawa, obi~no, traje oko pola godine, po{to tu ak-
tivnost mora da odobri wihov parlament. Realno je o~ekivati da
slede}e godine i mi budemo tamo. Osim na{ih raketnih sistema za
o~ekivati  je da dejstvuje i na{a lova~ka avijacija, a po{to Bugari
imaju identi~ne avione MiG 21 kao i mi, za tu priliku ne bismo mo-
rali ~ak ni da sa na{im avionima prele}emo do Crnog mora. 

Kakva je situacija u rodu Vazdu{no osmatrawe i javqawe? 

– Situacija je mnogo boqa. Istina, i oni imaju problema sa
nabavkom odre|enih komponenti i rezervnih delova za teku}e odr-
`avawe radarskih i drugih sistema. Ali, svi ti sistemi rade i za-
dovoqavaju na{e potrebe za osmatrawem vazdu{nog prostora Sr-
bije tako da se svaki let i sada uredno evidentira i prati. U planu
je da se za dve-tri godine, u skladu sa mogu}nostima, pokrene i na-
bavka savremenijih radara. Ali, za sada, sve to vrlo dobro funk-
cioni{e, a i radaristi su uradili brojne modifikacije i moderni-
zacije na svojim sredstvima tako da su, i u tom pogledu, efekti wi-
hovog rada boqi.

[ta je bilo sa Kopaonikom, za{to tamo jo{ nema na{ih ra-
dara?
– Pitawe radarske stanice na Kopaoniku nije vojna, ve} pri~a

koja se ti~e Agencije za kontrolu letewa. Za sada, Vojska Srbije ne-
ma pravo da instalira svoje radarske sisteme na Kopaoniku jer je ta

kota u tzv. zabrawenoj zoni. Za sa-
da Nato ne odobrava ni Agenciji
da tamo postavi svoj radar kako bi
lak{e kontrolisali civilni va-
zdu{ni saobra}aj. Ina~e, Agenci-
ja za kontrolu letewa je ve} naba-
vila kompletnu opremu i bilo bi
potrebno najvi{e dve nedeqe da
se na tom polo`aju sve stavi u
funkciju. Renoviran je objekat, svi
potrebni agregati i oprema se na-
laze gore, instalirana je ~ak i ra-
darska kupola… No, za sada nema
dozvole od Natoa za to. Ina~e,
radarski polo`aj na Kopaoniku se

smatra jednim od najboqih na Balkanu i mislimo da bi wegovo sta-
vqawe u funkciju izuzetno poboq{alo kontrolu, pa i bezbednost va-
zdu{nog saobra}aja na prostoru celog na{eg poluostrva. Me|utim,
ovde je re~ o pre svega politi~kim, a ne tehni~kim pitawima. 

Kako se reorganizacija ViPVO odrazila na brojno stawe qud-
stva, da li je bilo mnogo otpu{tawa?
– Reforma Vojske, a posebno na{eg vida, prakti~no od maja

pro{le godine, nije se dramati~no odrazila na sastav vazduhoplov-
stva, jer mnoge na{e jedinice nisu bile dovoqno popuwene. Kada
smo uspostavili novu organizaciju i formaciju, malo je qudi mora-
lo da napusti slu`bu. Trenutno imamo oko 110 podoficira u vi{ku
~iji status se upravo re{ava u okviru cele vojske, {to zna~i da }e
neki od wih, posle preobuke ili prekvalifikacije, oti}i u druge je-
dinice u kojima postoji potreba za takvim kadrom. [to se civilnih
lica u vazduhoplovstvu ti~e wih je samo 10–15 ostalo neraspore-
|eno, dakle malo, tako da smatramo da je ceo ovaj proces pro{ao
relativno bezbolno i sa tog aspekta. Istina, na po~etku reforme,
deo qudi, uglavnom profesionalnog sastava, iskoristio je svoje za-
konsko pravo i oti{ao u penziju… Ali, sve u svemu, velikih kadrov-
skih rezova kod nas nije bilo.

[ta ka`u piloti o svojim primawima, kako komentari{u svoj
socijalni status?

– Ni piloti ni ceo profesionalni sastav nije zadovoqan
svojim sada{wim primawima. Porede sebe i svoje plate sa za-
poslenima u drugim ministarstvima i nadaju se da }e se ta pri-
mawa bar izjedna~iti. Dodu{e, najavqeno je osetnije pove}awe
plata u celoj Vojsci do kraja godine, a i ministar odbrane nam
je to obe}ao, ali tek kada se iz vojnog buxeta odvoji onaj deo
namewen vojnim penzionerima. 

Pro{le godine imali ste bogatu me|unarodnu vojnu sarad-
wu, mnogo gostiju iz inostranstva, ali i Vi ste putovali...

– Tokom pro{le godine ta saradwa je bila bogatija nego {to
je bila posledwih {est-sedam godina zajedno. Podsetio bih samo da
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JASNIJI CIQEVI 

Nama je u vazduhoplovstvu va`no da sada vidimo jasan
ciq pred sobom. Posle vi{e godina konfuzne situacije, u
kojoj se nije znalo {ta }e biti sa rodom, sada su, posle uspe-
le reorganizacije, stvari mnogo jasnije i qudi prakti~no
vide i da se i vi{e leti i da se, sa remontom na{ih leteli-
ca, stvari stvarno mewaju na boqe. I taj napredak je sa-
svim izvestan. Osobqe je shvatilo da nije otpisano i da }e
se, shodno finansijskim mogu}nostima dr`ave, nastaviti
razvoj na{eg vazduhoplovstva kako je i planirano Strate-
gijskim pregledom odbrane.



su nam u poseti bila dva ameri~ka aviona
F-16 sa svojim posadama, zatim da su na-
{i piloti bili u Avijanu i tamo leteli,
da je na{a delegacija ViPVO boravila u
Ohaju, da smo posetili bugarsko i rumun-
sko vazduhoplovstvo, da su na{i qudi bo-
ravili na vi{e seminara i kurseva u za-
padnoj Evropi, a da je kod nas, ove godi-
ne, organizovano oko 15 seminara i kur-
seva gde su predava~i bili uglavnom iz
inostranstva. Sve to doprinelo je da re-
alno sagledamo na{e mesto u celoj toj va-
zduhoplovnoj pri~i. Dobili smo priliku
da neposredno uporedimo svoja znawa i
iskustva sa stranim, da neposredno vidi-
mo kako to oni rade, kako su organizova-
ni, kako funkcioni{u… Moram da ka`em
da su za nas to bila veoma dragocena is-
kustva i da je na{ op{ti zakqu~ak da smo,
uprkos brojnim te{ko}ama, na dobrom pu-
tu. Zakqu~ili smo da smo i dobro organi-
zovani i da bismo, uz i ne tako veliku fi-
nansijsku pomo} dr`ave, i mi mogli da se
u potpunosti i veoma brzo prikqu~imo
vode}im zemqama u ovoj oblasti jer nam
znawa, tradicije i dobrih pilota ne ne-
dostaje. Rezultat te bogate me|uarmijske
saradwe je i to da }e ove godine jedan
na{ svr{en pitomac vojne gimnazije oti-
}i na {kolovawe u ameri~ku Vazduho-
plovnu vojnu akademiju, kao i jedan na{
poru~nik pilot na tamo{we jednogodi-
{we usavr{avawe. Ta saradwa je, dakle,
i konkretno po~ela.

Ovih dana je gorela Stara planina,
po`ari su odneli hektare {uma i
rastiwa… Za{to nemamo kanadere?
– Na`alost, mi danas imamo samo

nekoliko helikoptera koji bi mogli da se
anga`uju na ga{ewu po`ara. Nekada smo
imali desetak takvih letelica… Kanade-
ri, koji su ina~e specijalizovane leteli-
ce za ga{ewe po`ara, pre 12–13 godina
su ne~ijom odlukom prodati Grcima tako
da mi, objektivno, sada nemamo ~ime to
da radimo. Ho}e li „Srbija{ume” i Mi-
nistarstvo za za{titu `ivotne sredine
pokrenuti kupovinu aviona za ga{ewe po-
`ara, ostaje da se vidi, ali kako sada
stoje stvari sa izuzetno toplim letima i
sve u~estalijim po`arima to bi, po svemu
sude}i, bio racionalan potez. Kada se zavr{i predvi|eni re-
mont helikoptere mi }emo ih tehni~ki osposobiti da nose tzv.
vedra za vodu i po potrebi stave u funkciju ga{ewu po`ara. 

Na kraju, kada je re~ o srpskom vazduhoplovstvu i PVO,
kakve su Va{e vizije, planovi, nadawa?... 
– Ove godine smo zavr{ili veliki posao vezan za organi-

zacijsko-mobilizacijske promene u ViPVO. Sada nam predsto-
ji da otklonimo sitnije probleme, mane i nedostatka nove or-
ganizacije i da, u narednom periodu, sva pravila, propise i
zakonsku regulativnu prilagodimo novim organizacionim ce-
linama i da na{e planove, koji se ti~u opremawa, razvoja i
upotrebe, prilagodimo novoj strukturi. To je veliki i obiman
posao ali mi ga moramo uraditi do sredine naredne godine.
Va`no je da i leta~ku obuku prilagodimo novim uslovima u avi-
jacijskim bazama i da, preko MO, obezbedimo potrebne koli-
~ine goriva za na{e letelice i da ve} slede}e godine do|emo

do 40–50 sati naleta po pilotu, a da se 2009. godine vratimo
na onih 80 sati naleta, koliko je nekada bila na{a norma za
pilote borbene avijacije, a za one u transportnoj i vi{e. Op-
timista sam i verujem da }emo narednih godina i}i napred, da
}emo uspeti da svakodnevne probleme prevladamo i da }emo
na{e vazduhoplovstvo vratiti tamo gde mu je i mesto, a to je me-
|u elitne rodove. Verujem i da }emo uspeti da prebrodimo pro-
bleme vezane za ispravnost tehnike, da }e se VZ „Moma” pono-
vo osposobiti za odr`avawe i remontovawe vazduhoplovnih
sredstava u obimu koji je potreban vazduhoplovstvu. Sa povrat-
kom na{ih aviona MiG 29 sa remonta mi }emo, sasvim sigurno,
na{im gra|anima i dr`avi pru`iti mnogo kvalitetniju i sigur-
niju za{titu i kontrolu na{eg vazdu{nog prostora. Srbija }e,
dakle, od decembra mo}i jo{ mirnije da `ivi i radi. 

Du{an MARINOVI]
Snimio Zvonko PERGE
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